
Kázání Růžďka 5. 2. 2023                        Proměňující modlitba       (vstup 109,1)                                           
Introit: Hospodina miluji; on slyší můj hlas, moje prosby, sklonil ke mně ucho. Po všechny své dny chci k 
němu volat. (Žalm 116, 1-2)                                                                            
Píseň 95                      Modlitba                  Čtení: 1. Královská 8. 22-40         Píseň 394
Text kázání: Jednou se Ježíš na nějakém místě modlil; když přestal, řekl mu jeden z jeho učedníků: „Pane,
nauč nás modlit se …“ (Lukáš 11,1)
    Opět vám pravím, shodnou-li se dva z vás na zemi v prosbě o jakoukoli věc, můj nebeský Otec jim to
učiní. Neboť kde jsou dva nebo tři shromážděni ve jménu mém, tam jsem já uprostřed nich.“ (Matouš 18,
18-19)
Milí přátelé, bratři a sestry,

modlitba patří k základním potřebám života křesťana. Tak jako slovo Boží je chlebem pro duši, modlitba
je vodou. A ve vodě je přece život. A tak jako každý člověk několikrát denně jí, tak by se každý křesťan měl
několikrát denně sytit Božím slovem. A tak jako každý člověk potřebuje několikrát denně pít, aby uhasil
žízeň, tak by pro každého křesťana měla být modlitba osvěžujícím nápojem vody živé pro duši. A tak jako
člověk chřadne a umírá, když přestane jíst a pít, tak chřadne na duší a umírá i tvůj duchovní život, přestaneš-
li  se  sytit  Božím  slovem  a  nebudeš-li  se  modlit.  Pravdivá  jsou  slova,  která  zpíváme  v jedné  chvále:
V modlitbách,  když  budeš  stát,  Duch svatý  začne vát. Skrze  modlitbu  přichází  osvěžující  vánek Ducha
svatého. To jsou základní pravdy, které jistě dobře známe. A když dnes tedy zůstaneme u té modlitby, tak
člověk, který toho vypije přes den málo, je dehydrovaný a většinou ho bolívá hlava. To taky víme. A když
pijeme přes den málo vody živé skrze modlitbu, tak nám zase není dvakrát na duši. Jsme skleslí, unavení a
mnohé vidíme černě.

Samozřejmě dvakrát na duši nám jistě není ani tehdy, když nás něco trápí, když nás něco sužuje. Ale i pro
tyhle případy je stejně nejlepším řešením nejprve modlitba.  V Bibli  máme mnoho svědectví  vyslyšených
proseb a zázraků, díky opravdové modlitbě víry. A jistě máme mnoho osobních zkušeností, kdy jsme se také
společně modlili, a Bůh jednal. Uzdravoval anebo konal podivuhodné věci. Na druhou stranu víme, že ne
všechny naše  modlitby  byly  vyslyšeny,  protože  Boží  vůle  byla  jiná.  Bůh není  automat,  ale  svrchovaný
vládce. I tak ale můžeme v modlitbě nacházet útěchu. A nejen to, ale také naději a sílu, anebo východisko
z těžké situace. Modlitba ale také, bratři a sestry, přece proměňuje a zmocňuje. Stačí se podívat na mnohé
žalmy. Žalmista se modlí a není mu dobře, na konci žalmu má najednou ale víru, sílu i naději. Anebo se
podívejme na Pána Ježíše. Na noc odcházel od učedníků na pustá místa, aby se o samotě modlil a byl se
svým Nebeským Otcem. A když ho učedníci viděli, tak učedníci byli roztouženi a říkali Mu: Pane, nauč
nás se modlit. Proč Mu to říkali? Protože na Ježíši viděli,  jak přicházel plný Božího světla, plný Božího
pokoje a lásky a toužili po tomtéž. Viděli, že ho modlitba proměňuje.

Tím, kdo s Hospodinem mluvil od úst k ústům, byl ale také Mojžíš. On věděl, co mu Bůh říká a podle
toho konal. Aby ale dobře rozuměl, tak měl doslova vycvičený duchovní sluch. Jak se zpívá v jedné dětské
písni:  Já mám Ježíše  v duši  a  mé srdce  má uši,  můžu slyšet  jeho hlas…  Ty i  já  se  potřebujeme učit
naslouchat těmito duchovníma ušima. Modlitba totiž není náš monolog, kdy mi na Boha všechno co nás tíží,
vychrstneme a tím to končí. O mnohé se takto okrádáš, jestli tvá modlitba končí slovem amen a jdeš pak od
toho pryč. Dej prostor Duchu svatému, dá ti světlo, pošle dobré slovo Boží a ukáže Ti cestu. 

Rád v Boží přítomnosti odpočíval ale také např. král David. Znal Hospodina osobně, rád spočíval v Jeho
lásce. I on mohl být ten, který mohl vyznat: Hospodina miluji; on slyší můj hlas, moje prosby, sklonil ke
mně ucho. Po všechny své dny chci k němu volat… A jeho láska a touha po živém Bohu byla tak silná, že
chtěl vystavět Hospodinu chrám, kde by jeho přítomnost přebývala nejen pro něj, ale i pro další. Aby i další
měli možnost poznat Boží proměňující blízkost. Bůh Mu ale řekl, že prolil mnoho krve v bojích, než aby
mohl postavit tak svaté místo. Tento úkol tak padl na jeho syna Šalomouna až po Davidově smrti. Šalomoun
měl také dobrou zkušenost s Hospodinem. Žádal od Něj moudrost a také ji dostal. Jeho modlitba, jejíž část
jsme četli, je velmi promyšlená. Modlil se jí při slavnostním otevření a vnesení schrány úmluvy do chrámu.
Vyslýchej prosby všech, kteří se budou modlit na tomto místě, nebo obráceni k tomuto místu, ať už se
budou nacházet v jakékoliv situaci (parafrázováno). Vyslyš každou modlitbu, každou prosbu, kterou bude
mít kterýkoli člověk ze všeho tvého izraelského lidu, každý, kdo pozná ránu svého srdce a rozprostře své
dlaně obrácen k tomuto domu. Vyslyš v nebesích, v sídle, kde přebýváš, a odpusť, učiň a odplať každému
podle všech jeho cest, neboť znáš jeho srdce – vždyť ty sám jediný znáš srdce všech lidských synů…

Víme, milí přátelé, že nyní v Jeruzalémě již nestojí Šalomounův chrám, nýbrž mešita, kde se uctívá jiný
bůh. Bůh by jistě měl moc ty věci znovu obnovit, kdyby chtěl. V Pánu Ježíši Kristu nám ale říká, že chrámem
Božím je tvé a mé srdce. Tam se s námi Bůh chce setkávat a tam chce přebývat svou přítomností. Kéž Mu to
dovolíme. Kéž to v našem životě není tak, jak to bylo, když Pán chodil po této zemi. Když vešel do chrámu



a vyhnal a vypráskal bičem ty,  kteří  z domu jeho Otce a z domu modlitby,  jak říkal, učinili  doupě
lupičů. Jeruzalémský chrám nyní nestojí, bude obnoven při Kristově příchodu. Nicméně přesto v Jeho okolí,
např. u zdi nářků, lze vnímat silnou Boží přítomnost. Nebyl jsem tam, znám to jen z doslechu, ale byl jsem
např. v modlivém dolu v Kunvaldu. Na tajném místě, kde se scházeli v údolí u potoka Čeští bratři. I na tom
místě lze vnímat, že je promodlené. Znáte taková místa? Anebo máte vy sami takové místo, kde se setkáváte
s živým Bohem? Kde Boha nejlépe vnímáte? 

Modlitba mění dějiny. Mnohokrát změnila modlitba běh dějin. A mnohokrát modlitba změnila lidské životy
napříč historií.  Když si vezmeme pouze Bibli samotnou, tak tam nejsou vyzdviženi ti, kteří se nemodlili,
nebo ti, kteří to vzdali. A přece ti, o nichž tam čteme, to byli lidé jako my, bázliví, náladoví, nespokojení.
Modlitba však z nich učinila mocné služebníky Boží. A tak se to může stát i s námi. Ovšem my se nemáme
chodit modlit pouze, když nás něco trápí. My bychom měli být plní touhy se modlit. Protože modlitba je
občerstvení. Obnova, vzkříšení. Jeden velký teolog starověku říká: "Když jsem se modlil, byl jsem nový, když
jsem se přestal modlit, začal jsem stárnout." Takže jasná odpověď! Trápí-li tě tvé stárnutí, začni se modlit a
budeš svěží!  Modlitba nám dává novou sílu, vitalitu, bez modlitby je často i mladík jako bez života. Ponoř
proto svou duši do modlitby. Když se modlíš v hloubce svého srdce, rosteš v důvěře v Boží pomoc, a to je
velice důležité. Když se začínáš modlit, je to jen záblesk zázraku z přítomnosti Ducha svatého. Na začátku je
to jen jiskra, ale vytrváš-li,  jiskra přeroste do ohně. Pak budeš znovu  zapálen pro Pána Ježíše Krista, a
v modlitbě ti bude dobře. Budeš po ní toužit, protože to bude pro tebe rozkoš. Pán Ježíš Kristus se modlil celé
noci ke svému Otci. V něm nalézal odpočinutí i novou sílu. Vyléval před svým Otcem své srdce. Hledal Boží
vůli pro svůj život. Ptal se, přimlouval, chválil, děkoval a naslouchal. A když přišel ráno mezi učedníky, tak
byl čerstvý a svěží. Plný Božího života. I Tebou může prostupovat Boží přítomnost, můžeš být plný Ducha
svatého, plný víry a naděje. Jak prosté. Není to o tom, že by na Tebe Bůh zapomněl, není to ani o tom, že
zrovna není příznivá doba, není to o naříkání, jak se ti nic nedaří a jak jsi nešťastný, je to o tom, že se málo
modlíš! A přitom stačí tak málo a Bůh může začít měnit tvůj život, měnit tvou situaci. Stačí si pouze udělat
více času na modlitby. Nyní budu citovat z knihy Kateřiny Lachmanové: Dvojí tvář lenosti: 

Máš čas přečíst denně noviny? Máš čas zatelefonovat během týdne několika známým, nebo podívat se
denně chvíli na televizi? Máš čas sedět denně u počítače? Máš čas zastavit se denně s pár lidmi a alespoň
po pěti minutách poklábosit? Pokud zní tvé odpovědi na tyto otázky "ano" a za celý týden ti nevyšel čas ani
na patnáct minut modlitby, je to skutečně záležitost priorit, nikoliv času. 
  Bratře  či  sestro,  je-li  tvůj  duchovní  život  bídný,  málo  se  modlíš.  Je-li  v církvi  úpadek,  není  třeba
vypracovávat všelijaké analýzy, proč se tomu tak děje. Důvod je prostý, církev se přestala modlit. Je zde pak
otázka na tebe a na celou církev:  Věříme tomu, že upřímná modlitba věřících má velkou moc? Věříme, že
modlitba mění dějiny jednotlivců, rodin, měst i národů? V historii i v současnosti je mnoho svědectví, kdy
Bůh skrze modlitby mocně jednal. A jednat chce i dnes, i nyní, i ve tvém životě, i ve tvé církvi. Vždyť Král
králů slíbil, že  "Každý, kdo prosí, dostává..., a shodnou-li se dva z vás na zemi v prosbě o jakoukoli věc,
můj nebeský Otec jim to učiní".  Tento proslov Pána Ježíše Krista je v ekumenickém překladu nadepsán O
moci církve.  Modlitba je moc církve. Shodnou-li se dva,  můj Otec to učiní.  Využíváme tuto moc, tento
potenciál? Spíše se každý modlíme za jiné věci a moc se o tom nesdílíme. Někdo se modlí za mládež, někdo
za nemocné, někdo za závislé, jiný za partnera, někdo za své problémy a přitom je v tom sám. Ale Pán říká,
shodnou-li se dva v prosbě o jakoukoliv věc, Pán to dá. Tyto principy jsme opustili a jedeme si sólo. A
ďábel si pak mne ruce. Smyslem společného setkávání je právě se sdílení a v modlitbě alespoň dvou třeba i
v intimní věci. Modlitba s tím, komu důvěřuji, ke komu se mohu zcela otevřít, pak taková modlitba dvou má
nebývalý účinek. Zároveň pak setkání ve sdílení skupiny, případně celého sboru má o to větší efekt, pokud se
to tedy děje. Udělat si čas na setkání, byť jen ve dvou, ale k modlitbě, má obrovský význam. Vždyť Pán
zaslíbil,  neboť kde jsou dva nebo tři shromážděni ve jménu mém, tam jsem já uprostřed nich.“  Samotný
modlitebník zmůže velmi málo. Nicméně přesto je zde možnost pro ty, kteří jsou skutečně časově vytíženi,
anebo se mezi nás nedostanou, kvůli stáří či nemoci, aby se zapojili k modlitbám, tam, kde jsou. A tam, kde
se to děje, tam, kde se církev modlí, tam se nebe otevírá, tak se probouzí k životu s Kristem noví lidé, tam se
zpívá  nová  píseň,  tam církev  roste  a  je  to  obrovská  moc  církve.  Např.  korejská  církev,  mají  tam tzv.
modlitební hory, a stále se tam někdo modlí. A výsledek? Milionový sbor věřících! Tam, kde se ale církev
nemodlí,  tam je to nemoc. Nemocná církev. Pojďme tedy církev léčit,  pojďme se modlit,  pojďme měnit
dějiny,  pojďme měnit  situaci,  pojďme měnit  poměry zla  a  dobra,  pojďme se  modlit!  Amen.   modlitby
píseň 785             Slovo poslání: Bděte a modlete se, abyste neupadli do pokušení. Duch je odhodlán, ale tělo
slabé.“ Marek 14, 38
Požehnání: Ať Hospodin ti žehná a chrání tě, ať Hospodin nad tebou rozjasní svou tvář a je ti milostiv, ať
Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří tě pokojem. Amen  píseň 426


